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A hetvenes évektől működik az ohmpiai szakkör 

Szinte mindent 
tudni szeretnének 
A hetvenes évek végén indult be 
Szegeden az a szakkör, amely a 
nemzetközi fizikai diákolimpi-
ára készíti fel a középiskolá-
sokat. Az idén egyikük meg-
nyerte a versenyt. 

A nemzetközi fizikai diákolimpi-
át elsőként 1967-ben rendezték 
meg, öt ország részvételével. Ké-
sőbb már tíz csapat versengett, 
az idén pedig 63 országból érkez-
tek ifjú fizikusok az Indonéziá-
ban megrendezett olimpiára. 
Amint arról beszámoltunk, a 
dél-ázsiai államban a csongrádi 
Batsányi jános Gimnázium di-
ákja, a' csanyteleki Tóth Sándor 
diadalmaskodott. 

Mára szinte minden magyaror-
szági egyetemi városban műkö-
dik olimpiai szakkör. Szegeden 
az 1970-es évek végén alakult az-
zal a céllal, hogy biztosítsa az 
évente megrendezendő nemzet-
közi torna magyar utánpótlását. 
Városunkban Sánta Imre szer-
vezte meg a szakkört, majd Mol-
nár Miklós vette át tőle a staféta 
botot. Napjainkban pedig Hilbert 
Margit, a Szegedi Tudomány-
egyetem optikai és kvantum-
elektronikai tanszékének ad-
junktusa irányítja a munkát. 

A szakkör munkájában évente 
20-30 középiskolás vesz részt, ti-
zedikesektől egészen az érettségi 
előtt állókig. A diákok Csongrád 
és Bács-Kiskun megyéből jön-
nek. Korábban a Békés megyeiek 
is itt dolgoztak. 

Az ifjú fizikusok kéthetente 
találkoznak az SZTE kísérleti fi-

zikai tantermében. Legközelebb 
szeptember 20-án gyűlnek ösz-
sze. A szakkör nyitott, szívesen 
látnak mindenkit, aki kedvet 
érez a részvételhez. A foglalko-
zásokon elméleti problémák 
megoldása és érdekes kísérleti 
feladatok szerepelnek. A szak-
köri munka a középiskolában 
tanultakra is támaszkodik. Egy-
kori olimpikonok, Varjú Katalin 
és Sarlós Ferenc is segíti a mun-
kát. 

- A magas szintű tudás elérésé-
hez nem elég a szakkör, a közép-
iskolai fizikatanár segítsége is 
kell - árulta el a szakkör vezető-
je. Az olimpiai műhelybe nincs 
felvételi. Azok jönnek, akik úgy 
gondolják, hogy szívesen dolgoz-
nának együtt kis fizikus társaik-
kal. 

Minden szakkörös álma, hogy 
bekerüljön abba az öttagú csa-
patba, mely hazánkat képviseli 
a nemzetközi olimpián. Ehhez 
azonban komoly versenyered-
ményekre van szükség. Ezt kö-
vetően pedig újabb négy orszá-
gos versenyen kell sikeresen túl-
jutni, hogy csapattagok lehesse-
nek. Emellett készülni is kell az 
érettségire. 

A 1990-es évek elején újabb 
nemzetközi fizikaverseny is elin-
dult középiskolások részére. A 
tornákon a csapatoknak előre ki-
adott fizikai problémákról kell 
beszélniük, ráadásul angolul. Az 
elmúlt öt évben eddig mindig 
volt szegedi szakkörös résztvevő-
je a versenynek. 

K.T. 

A szeptemberi halfesztiválra megtisztul a senki földje 

Rend lesz végre a rakparton 
A szeptember első hétvégéjen 
rendezendő halfőző fesztiválra 
a szervezőknek köszönhetően 
teljesen megtisztul Szeged Bel-
városának Tisza-partja. 

A senki földjének számító szege-
di alsó rakpartról nemsokára el-
tűnik a felgyülemlett hordalék, a 
gaz és a szemét. Az idei nemzet-
közi tiszai halfesztivál fő szerve-
zője, a Roosevelt téri halászcsár-
da vezetője, Kipper György el-
mondta, hogy szeptember elejé-
re, ugyanúgy, mint tavaly, rendbe 
teszik az alsó rakpartot. Mivel 
idén több jelentkezőre számíta-
nak, ezért nagyobb területen, a 
Roosevelt tértől egészen a feljá-
róig alkalmassá teszik a terepet a 
bográcsok felállítására. 

A napokban a környezetgaz-
dálkodási kht. dolgozói már el-
kezdték összegyűjteni a feljáró 
alatt felhalmozódott szemetet, a 
hajléktalanok által odahordott 
göncöket. A nagyobb munka 
azonban a víz hozta hordalék el-
szállítása a rondellától a hajóál-
lomásig tartó szakaszról. Itt már 
sokhelyütt kisebb fák, bokrok 
nőttek a remek termőtalajon, az 
aszfaltburkolaton néhol 70-80 
centiméternyi föld halmozódott 
fel. Tavaly ennek eltakarításába 
még a rendszeres halfőzőnek 
számító tűzoltók is bekapcsolód-
tak. 

Ahogy a megbízott vállalkozó, 
laksa Sándor becsülte: közel 
kétezer köbméternyi hordalékot 
kell majd megmozgatniuk. A 
bedarált növényeket és a felső 
talajréteget egy régebben, más 

Most még csak a kht. munkatársai szedik a szemetet a feljáró alatt. Fotó: Schmidt Andrea 

munkavállaló által kivájt közeli 
mélyedésben komposztálják. A 
földet pedig a teherautók a köz-
út kíméletének érdekében az al-
só, töltés alatti földút igénybe-
vételével szállítják majd el. Köz-
vetlenül a szeptember 6-án, 
pénteken kezdődő rendezvény 
előtt kerül sor a végső takarítás-
ra, így válik alkalmassá a ma 
még elhanyagolt Tisza-part ar-

ra, hogy ott jóízűen fogyaszthas-
suk el a bográcsokban rotyogó 
halászieveket. 

Kipper György a rendezvénnyel 
kapcsolatosan megjegyezte: már 
lehet nevezni a nemes versengés-
re. A vállalkozó kedvűek - ugyan-
úgy, mint az elmúlt öt év során - a 
nevezési díj ellenében bográcsot, 
állványt, tűzifát, munkaasztalt, 
padot és élő pontyot kapnak. Ne-

vezhetnek más halételek, sőt rák-
ból, kagylóból készült finomsá-
gok készítői is, ahogy a szervező 
meséli: tavaly nagy sikert arattak 
a kínai szakácsok különleges íze-
ikkel. Ha az időjárás engedi, szep-
tember első hétvégéjén kétszer is 
megtelik ízletes szegedi halászlé-
vel a hatezer adagos óriásbogrács 
is a megtisztult rakparton. 

W.A. 

Fák, virágok és padok várják a pihenni vágyókat 

Új köntösbe bújt 
Zákányszék főtere 

Megszépült a Lengyel tér. Fotó: Gyenes Kálmán 

Felújították Zákányszék köz-
pontját. A 9 millió forintos be-
ruházás keretében sétány, sza-
badtéri színpad, díszkút épült a 
Lengyel téren, parkosítottak, 
padokat és kandelábereket he-
lyeztek ki. 

Idén tavasszal kezdték el Zá-
kányszék központjának felújítá-
sát. Saját erőből nem tudták vol-
na a beruházást finanszírozni, 
ezért pályázatot adtak be. - A Vi-
dékfejlesztési Célirányzat kere-
tében 6,8 millió forintot kaptunk 
- tudtuk meg Kovács józsef pol-
gármestertől. Ez az összeg az 
összköltség mintegy hetvenöt 
százaléka. A hiányzó pénzt, va-
gyis 2,3 millió forintot az önkor-
mányzat állta. 

Elsőként a Lengyel téren kiala-
kították a sétányokat és a sza-
badtéri színpadot. így a különféle 
községi rendezvényeken már van 
hol föllépnie a táncosoknak, éne-
keseknek. 

Úgynevezett pergolát, vagyis 

egy lugast is építettek. A tövébe 
ültetett növények idővel felfutnak 
a faszerkezetre, így árnyékot ad-
nak a pihenőknek. Egy díszkút is 
színesíti a parkot. A tulipánfor-
májú csobogót Szabó László bu-
dapesti keramikus készítette. 

A környéken szinte nincs 
olyan község, aminek központjá-
ban három műalkotás is állna 
egymás szomszédságában. A 
csobogó melletti szobrot, Tóth 
Valéria alkotását is felújították. 
Ezenkívül itt látható a hősök 
emlékmüve is, amely Bánvölgyi 
László keze munkáját dicséri. 

A sétány szélére tett padok a 
szegedi öntödében készültek. A 
tér díszkivilágítást is kapott. A 
hét kandeláber ugyan még nem 
világít, de a napokban bekötik 
őket az elektromos hálózatba. A 
tér bejáratinál pedig egy infor-
mációs tábla hirdeti: merre talál-
ható a községben a rendelő, a 
posta, a bolt, illetve más fonto-
sabb intézmény. 

K.T. 

Húszas választókörzet: útépítés, körforgalom és fásítás 

AZ ORVOSI ALAPELLÁTÁSRÓL 
MÓRAHALMON 
A Homokháti Kistérségi Házior-
vosok Egyesületének tagjaival ta-
lálkozik Mórahalmon Rácz fenő, 
az Egészségügyi, Szociális és 
Családügyi Minisztérium he-
lyettes államtitkára, aki augusz-
tus 8-án, a Homokháti Önkor-
mányzatok Kistérségi Területfej-
lesztési Egyesületének irodájá-
ban a terület egészségügyi alapel-
látásáról, a nehézségek megoldá-
sáról beszélget az orvosokkal. 

ELÓBEMUTATÓ 
SZATYMAZON 
Rácz Tibor, a Szegedi Nemzeti 
Színház népszerű színművésze 
rendezte Török Rezső és Walter 
László Ki gyereke vagyok én? cí-
mű zenés bohózatát, amit a Ti-
sza Lajos körúti fürdőudvarban 
csütörtöktől négy estén át láthat-
nak. A darabot - amelyben a sze-
gedi társulat színészeit, többek 
között Sarádi Zsoltot, Pataki Fe-
rencet, Borovics Tamást, Rácz 
Ritát, Janik Lászlót és Dobos Ka-
tit láthatja a közönség - ma este 
8 órától előbemutatóként el-
játsszák a szatymazi művelődési 
házban. 

KONZUL A KÁVÉHÁZBAN 
Szeged újabb diplomáciai sikere 
címmel rendeznek kávéházi be-
szélgetést ma 18 órától a Royal 
Szállóban. A vendég: Széli János, 
a Török Köztársaság tiszteletbeli 
konzulja. Közreműködnek: Be-
reczky Szilvia (ének), Nagy Péter 
(gitár). A házigazda: Wayer Péter 
jogász. 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRA 
Géczi József fogadóórát tart au-
gusztus 7-én, szerdán. Az ország-
gyűlési képviselő az érdeklődő-
ket 16 és 17 óra között várja az 
MSZP szegedi irodájában (Tisza 
Lajos körút 2-4.). 

Jó hangulatú városrész 
Közelednek az önkormányzati választások. A 
Szeged városrészeit bemutató sorozatunkban ar-
ról szólnak az önkormányzati képviselők, hogy a 
legutóbbi voksolások óta mennyire változott meg 
választókörzetük élete. 

A város egyik legsűrűbben lakott része kétségkívül 
Makkosháza. A négy és tízemeletes épületek hatá-
rolta füves, zöld területek valójában kicsiny oáziso-
kat képeznek a panelrengetegben. Kozma József, a 
20-as választókerület önkormányzati képviselője 
tudatában van annak, hogy több zöldfelületre lenne 
szüksége a mintegy kilencezer lakosú városrész-
nek. Elmondta: mindent megtesz annak érdeké-
ben, hogy a meglévő megmaradjon és minél több 
fát ültessenek el a körzetben. Városházi ellenzéki 
képviselőként sokkal nehezebb a dolga saját fej-
lesztési elképzeléseinek megvalósításában, mint 
mondjuk egy fideszesnek. 

A számszerűsíthető építési, fejlesztési eredmé-
nyek mellett elsősorban azt tartja fontosnak, hogy 
az Í982 óta (akkor épült a lakótelep) itt élő emberek 
igazi helyi közösségeket tudtak létrehozni. Mindez 
persze nem magától történt, hanem a Makkosházi 
Általános Iskolában működő kollektíva segítségével. 
Bujdosó János iskolaigazgató és kis közössége kiala-
kította azt a rendszert, amelyben a szülők és gyere-
kek közösen vesznek részt a rendezvényeken. 

Kozma elmondta: a város kasszájából nem futot-

ta arra, hogy minden szükséges és tervezett parko-
lót, járdát megépítsenek. így például az Agyagos ut-
ca végén lévő két társasháznál ősszel alakítanak ki 
két parkolóhelyet. Az elmúlt négyéves ciklusban 
épült fel a Makkosháza és Csongrádi sugárút ke-
reszteződésében egy hatalmas műszaki áruház. 

A Lomnici utcában ugyan korszerű játszótér 
épült, de a többi, régebbi játszótér igen lepusztult 
állapotban van. A képviselő szerint ezek is felújí-
tásra várnak, s a jövőben a város más részein épült, 
EU-kompatibiüs játszóterekhez hasonló létesít-
ményt kívánnak építeni Makkosházon is. 

A városatya elégedett azzal, hogy felújították a 
harmadik körútnak a Csongrádi sugárúttól az 
Agyagos utcáig terjedő szakaszát - közlekedési lám-
pákat helyeztek el az útvonalon. A kiskörforgalom 
szintén ebben a periódusban készült el a Csongrádi 
sugárút végén. Az oktatási intézmények működése, 
az egészségügyi ellátás színvonala, a tömegközleke-
dés szervezettsége megfelel az elvárásoknak. Ami új 
keletű probléma: a makkosházi telekeladás. Mint 
ismeretes, az önkormányzat eladta a Makkosházi 
körút-Agyagos utca sarkán lévő telket egy áruház-
nak. A területi képviselő kifejezett kérésére sem 
függesztette fel a közgyűlés a határozatot, így a be-
építésre bizonyos idő elteltével sor kerül. A képvise-
lő szerint e helyen a makkosháziak szívesebben lát-
tak volna egy parkosított zöldövezetet. 

KISIMRE FERENC 

FECSKEHÁZ MORAHALMON 
Elkészült a mórahalmi fecske-
ház, ami a Széchenyi-terv támo-
gatásával épült. A Kissori út 37. 
szám alatti, négylakásos ház fia-
tal házas bérlőit pályázat útján 
választja ki a város. A fecskehá-
zat augusztus 9-én adja át Csa-
bai Lászlóné kormánybiztos. A Honfoglalás játszótér a makkosházi gyerekek egyik kedvelt helye. Fotó: Gyenes Kálmán 


